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Współpracownicy proboszcza w parafii w świetle przepisów prawnych 
Streszczenie 

 
Niniejszy artykuł poświęcony jest współpracownikom proboszcza w parafii w świetle 

przepisów prawnych. Zagadnienie dotyczące proboszcza łączy się w sposób naturalny z 
instytucją parafii, której wspomniany duchowny jest pasterzem. Proboszcz jest pasterzem 
własnym powierzonej sobie cząstki diecezji. 

Mimo iż proboszcz jest „pasterzem własnym” parafii, to prawodawca poleca, aby 
wykonywał zadania nauczania, uświęcania i kierowania, przy współpracy także innych 
prezbiterów i diakonów, osób zakonnych oraz niosących pomoc wiernych świeckich, zgodnie 
z przepisami prawa. Wymóg współpracy proboszcza z innymi wynika przede wszystkim z 
fizycznej niemożliwości dotarcia przez niego do wszystkich parafian, ale również z potrzeby 
uznania przez proboszcza uprawnień innych osób w realizacji misji Kościoła 

Współpracownikami proboszcza w parafii są: wikariusz parafialny i inni prezbiterzy, 
diakoni, osoby życia konsekrowanego oraz wierni świeccy. Wierni ci, mogą także być 
kooperatorami proboszcza, będą członkami parafialnych gremiów doradczych. 
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Collaborators of the parish priest in the light of the regulations of law 
Summary 

 
This article is dedicated to the collaborators of the parish priest in the light of the 

regulations of law. The issue concerning the parish priest combines naturally with the 
institution of the parish, where the priest is a shepherd. The parish priest is the shepherd of his 
own over a part of the diocese entrusted to him. Although the parish priest is a "shepherd of 
his own" at the parish, the legislator recommends that he perform the tasks of preaching, 
sanctifying and managing in collaboration with other presbyters and deacons, the religious 
and lay faithful helpers in accordance with the law. The requirement for the parish priest to 
cooperate with others primarily results from the physical impossibility to reach all the 
parishioners, and from the need for the parish priest to recognize the powers of other people in 
the performance of the mission of the Church. Parish priest's collaborators within the parish 
are: parish vicar and the other priests, deacons, persons of consecrated life and the lay faithful. 
These faithful, who may also be the collaborators of the parish priest, will be members of the 
parish advisory bodies. 
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Помощники священослужителя парафии в свете законов 
Резюме 

 
 Эта статья посвящена сотрудникам священослужителя парафии в свете 
законодательства. Вопросы, касающиеся священослужителей естественно связываются 
с парафией, в которой упомянутый священник является пастырем. Священослужитель 
есть пастырем вверенной частицы своей епархии.  



 Хотя священослужитель есть пастырем в своей парафии, но законодатель 
рекомендует выполнять задачу преподавания, освещения и руководства, в 
сотрудничестве с другими священослужителями и диаконами, служителями закона и 
мирян помощников в соответствии с законом. Требование к сотрудничеству 
священослужителя с другими связано прежде всего с физической невозможностью 
достижения через него ко всем прихожанам, но и необходимость признания священика 
полномочия других людей в реализации миссии Церкви.  

Помощники священослужителя парафии являются парафыальный викарий и 
другие священники, дьяконы, служители закона и миряне. Эти верующие также могут 
быть сотрудниками священика, будут членами консультативных органов парафии.  
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закона, миряне, церковная власть 


